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RELA}IILE ROMÅNILOR DIN EXIL CU AMBASADELE ROMÅNIEI
Discu]ie cu Adrian Constantinescu, ambasadorul Romåniei \n Suedia.

Silvia Constantinescu: Vreau s` ini]iez cu dvs. o
discu]ie despre rela]ia dintre românii din afara
grani]elor [i ambasadele României. Pe de o parte, cei
în diaspora, adic` to]i cei care sunt în afara României,
care au plecat fie ca s` lucreze în alte ]`ri, fie s` se
stabileasc` în alte teritorii, dar p`streaz` rela]iile cu
]ara mam` [i r`mân cet`]enii ei în continuare; [i cei în
exil, sau, ca s` folosesc un termen [i mai precis, cei
care au fost ”ostraciza]i”, adic` au fost obliga]i s`
plece din ]ar` cu confiscarea averii. CURIERUL
ROMÂNESC v-a oferit de câteva ori mai mult de
jum`tate de pagin`, dându-v` astfel posibilitatea s`
prezenta]i activitatea ambasadei române în Suedia. În
general, a]i prezentat un raport legat de activitatea, de
rela]iile oficiale româno-suedeze. Atribu]iile
ambasadelor s-au schimbat ast`zi, [i-au m`rit sfera de
activitate datorit` faptului c`, dup` al doilea r`zboi
mondial, românii au plecat în exil, au emigrat în
diverse ]`ri ale lumii. Dac`, pân` în 1990, românii din
exil ocoleau ambasadele României, dup` 1990,
încetul cu încetul, încep s` vad` în acestea, chiar dac`
mai sunt multe re]ineri, locul de întâlnire al etnicilor
români, pe de-o parte a celor care sunt cet`]eni
români, [i pe de alt` parte a celor care sunt etnici
români, dar acum cet`]enii altor state. Rela]ia cu
aceast` comunitate, f`r` s` în]eleg prin aceasta o
organiza]ie care s` cuprind` to]i românii afla]i, în
cazul nostru concret, în Suedia, cum este în]eleas` ea
de ambasad`, mai concret de dvs.?

Adrian Constantinescu: În primul rând, ideea sau
problematica leg`turilor cu comunitatea românilor din
afara gani]elor este o chestiune de maxim` importan]`
în ansamblul politicii Ministerului de Externe. Dar,
nu numai din acest motiv, ci [i din experien]a mea
personal` din posturile în care am mai fost, am ajuns
la concluzia c` rela]ia cu românii de peste hotare este
extem de important` din dou` puncte de vedere: unul,
pentru cultivarea spiritului românesc în afara
grani]elor, [i în al doilea rând pentru sprijinul
reciproc, ambasad` - comunitate, comunitate -
ambasad`. Pornind de la observa]iile mele dinainte s`
fiu ambasador, am încercat înc` de când am venit în
Suedia ca, treptat, în limita resurselor de care
dispunem, atât umane cât [i materiale, s` catalizez,
dac` pot spune a[a, dac` nu-i prea preten]ios
cuvântul, s` catalizez rela]ia ambasad`-comunitatea
româneasc`, s` încurajez prin aceast` rela]ie [i o
atmosfer` cât mai bun` înl`untrul a chiar comunit`]ii
române[ti ca atare.
În acest sens, în anul 2000, primul an al sosirii mele
aicea, am organizat o prim` reuniune a comunit`]ii
române[ti, a comunit`]ii suedezilor de origine
român`, a[a le spun, la ambasad`, sub titulatura:
”Por]i deschise, inimi deschise”; care a fost, din câte
mi s-a spus, cel pu]in în ultimii 10-15 ani, prima astfel
de ac]iune [i care a prilejuit deschiderea [i la propriu,
[i la figurat, a u[ilor din ambasad` pentru comunitatea
româneasc` din Suedia. Am f`cut acest lucru pe o
baz` informal`, în sensul c` au fost invita]ii orale,
prin reprezentan]i sau grupuri, institu]ii române[ti,
cum ar fi bisericile, f`r` s` fie partea formal`, [i
anume invita]ii scrise, fiindc` efectiv ar fi urmat s` nu
fi anun]at pe cineva sau pe unul sau altul din membri;
[i au fost circa 200 de persoane, la prima astfel de
reuniune. Ceea ce m-a impresionat a fost faptul c`,
dup` cum ei au afirmat, unii dintre ei, chiar dac` erau
de ani de zile în Suedia, se cuno[teau în ambasada
român`. Ceea ce mi-a f`cut o mare pl`cere, pentru c`
a demonstrat c` Ambasada Românei este teritoriu
românesc [i este deschis` pentru to]i românii.
Deasemenea, tot în anul care a trecut am mai încercat
s` facem [i ni[te ac]iuni punctuale, una cu studen]ii de
origine român` în Suedia, pentru a-i sprijinii [i a ne
sprijini...

S.C.: Studen]i din România cu burse în Suedia, sau
studen]ii cet`]eni suedezi de origine român`?

A.C.: {i unii, [i al]ii. Tot ce este de sorginte
româneasc` în Suedia [i pe care am putut s`-i convoc.

S.C.: Vorbi]i numai de etnici români, sau v` referi]i la
to]i vorbitorii de limb` român`? În Suedia exist` [i
unguri din Transilvania, exist` originari evrei din
România emigra]i aici, români din Banatul sârbesc...

A.C.: N-a avut nici o importan]`. Nici nu ne-am
gândit  dac` sunt fo[ti cet`]eni români, sau actuali
cet`]eni români, ci numai dac` simt [i vorbesc
române[te.  Pentru c` dac` stau [i m` gândesc, m`
gândesc [i la poetul Milo[, de exemplu, care este
român din Serbia, care a fost în ambasad` f`r` nici un
fel de probleme. Nu mai pu]in m` preocup` [i faptul
de a avea, oricând sunt solicitat [i timpul îmi permite,
s` am contacte punctuale cu românii care doresc s`
discute cu mine. Pe ansamblu, ce doresc eu s` fac este
ca în limitele regulilor diplomatice, ambasada
României s` fie deschis` pentru to]i cei care sunt de
origin`, gândesc, vorbesc sau simt române[te.

S.C.: Românii din Suedia, la fel ca cei care sunt
stabili]i în alte ]`ri, formeaz` o ”Românie mic`”, deci
cu diverse p`reri politice, de nivele intelectuale
diferite, de credin]e diverse, etc. Ei s-au strâns în jurul
unor asocia]ii [i în special în jurul bisericilor. În
Suedia exist` o biseric` ortodox` cu reprezentan]i de
la Patriarhia Român` [i o biseric` ortodox` liber`,
format` în exil, al c`rui paroh este preotul Gheorghe
Borca. Care este atitudinea dvs. fa]` de aceste 2
biserici [i ce rela]ii ave]i cu acestea?

A.C.: Atitudinea mea fa]` de aceste dou` biserici se
încadreaz` în atitudinea mea general` [i anume în
încercarea, [i sper [i în reu[ita, de a fi impar]ial [i de a
fi echilibrat, de a nu face diferen]ieri între o categorie
sau alta, sau a[a-zise categorii de români. Acela[i
lucru se manifest` [i în leg`tur` cu cele 2 biserici.
Evident c` în calitatea mea de ambasador exist` o
înclinare spre a merge cu prioritate la marile s`rb`tori
la biserica apar]inând de Patriarhia Român`. Aceasta
nu însemn` îns` c`, atunci când pot, pe o baz`
echilibrat`, nu merg [i la cealalt` biseric`. Deci, am
mers la ambele biserici.

S.C.: Care este motivul pentru care prefera]i biserica
apar]inând de Patriarhia Român`?

A.C.: E dificil de spus. Din educa]ia mea religioas`,
mai mult` sau mai pu]in`, cât` este ea, simt c` slujba
care se desf`[oar` în aceast` biseric` este mai
apropiat` de ceea ce eu am înv`]at, de cum am fost
educat. Ca person`, acum nu vorbesc ca ambasador,
vorbesc ca persoan`.

S.C.: Spune]i c` dori]i s` fi]i ”un catalizator”, atunci
v-a[ recomanda ca român care tr`iesc în Suedia s`
participa]i la slujbele amândurora, c`ci românii de
aici, cum spuneam, au diferite p`reri politice, diferite
atitudini... Fostul ambsador Ionescu, la marile
s`rb`tori, Pa[ti, Cr`ciun, vizita amândou` bisericile,
mai ales c` de Pa[ti [i Cr`ciun se întâlnesc cei mai
mul]i români la biseric` [i prezen]a dvs. cu aceste
ocazii numai la Biserica Patriarhiei ar putea s` fie
interpretat` ...

A.C.: Eu am mers la ambele biserici [i ceea ce
apreciez extrem de mult la cea de-a doua biseric`, [i
de aceea m` duc cu pl`cere, sunt eforturile pe care le
fac preotul [i familia sa; ceea ce apreciez este c` în
jurul bisericii au reu[it s` formeze o asocia]ie
româneasc` în adev`ratul sens al cuvântului.

S.C.: V` referi]i la Biserica Ortodox` Liber`, al c`rei
preot este Gheorghe Borca?

A.C.: Da. Deci, pe ansamblu sunt nedezechilibrat,
consider eu.

S.C.: Ave]i un consiliu al românilor care locuiesc în
Suedia, pe lâng` ambasad`, care s` v` dea sfaturi

despre obiceiurile suedeze, despre ce se face [i ce nu
în rela]iile cu suedezii, despre cutumele suedeze, etc.,
c`ci, dup` 10-20 de ani de locuit în Suedia, ace[ti
etnici români au înv`]at tradi]ia locului, ba chiar se
poart` ca suedezi, sau considera]i c` sunt suficiente
informa]iile pe care le de]ine]i prin instructajul care vi
s-a f`cut la venirea la post?

A.C.: Niciodat` informa]iile nu sunt suficiente [i ele
sunt bine venite când sunt de bun` credin]`. Din
p`cate, nu avem o formul` institu]ionalizat`, un a[a
zis consiliu, care s` ofere informa]ii ambasadei. Prin
contactele  pe care le avem, tot mai numeroase [i mai
diverse, încerc`m s` atragem cât mai mul]i români la
ambasad` [i s` ne apropiem cât mai mult de români.
Ceea ce a[ vrea s` remarc, cel pu]in din cuno[tin]ele
mele, nu exist`, la ora actual`, o asocia]ie. Nici m`car
una a românilor, cum exist` în cadrul altor na]ii.

S.C.: În cadrul Bisricii Ortodoxe Libere, la parohia
preotului Borca, exist` asocia]ia ”Fr`]ia”...

A.C.: Da. O asocia]ie cultural`, dar o asocia]ie mai
larg`, nu exist`. Am avut [i sugestii ca ambasada s`
ini]ieze o astfel de asocia]ie, dar acest lucru eu nu-l
fac! Ambasada este pus` s` sprijine, s` încurajeze
asemenea ini]iative, dar nu este pus` s` se substituie
dorin]ei [i voin]ei suedezilor de origine român`, doar
dac` ne-am întoarce înapoi spre anumite alte
influen]e, pe care nu doresc s` le amintesc.

S.C.: S-a organizat, aici în Suedia, sub influen]a
ac]iunilor din România, ”Anul Brâncu[i”, iar anul
2002 va fi ”Anul Cultural România”. S-a ini]iat un
comitet de organizare pentru aceste ac]iuni?

A.C.: Am pornit de la ideea c`, atunci când se
organizeaz` o asemenea ac]iune ampl`, trebuie s`
existe sprijin [i oameni de ini]iativ` din ]ara
respectiv`, în cazul nostru din Suedia. De ce? Pentru
c` ei cunosc mai bine situa]ia, ei sunt mai numero[i [i
pot s` fac` rost de unele resurse. Ambasada s-a
implicat în a încuraja un astfel de grup de ini]iatori,
pornind de la premiza c` in]iativa acestora este mai
bine ancorat` în realit`]ile suedeze. {i-n acest context,
ambasada colaboreaz` cu un grup de entuzia[ti. Ca s`
fiu sincer, ambasada este sus]in`toarea [i nu
ini]iatoarea acestei ac]iuni, datorit` faptului c` nu
avem resursele necesare.

S.C.: Cine sunt ace[tia?

A.C.: Este un grup mai mare, format din editorul unui
ziar cultural, ”Konsttidningen” sau a[a ceva...

S.C.: M` refeream la românii care fac parte din acest
grup.

A.C.: Românii sunt mai pu]ini.

S.C.: Pentru c` discu]ia noastr` se refer` la leg`tura
cu românii care se afl` aici, fie ei cet`]eni suedezi sau
înc` cet`]eni români, v` rog s`-mi vorbi]i despre
ace[tia [i nu de rela]iile cu autorit`]ile suedeze.

A.C.: Sunt câ]iva care sunt constan]i participan]i la
discu]ii. Este vorba de domnul G. Cristea, G.
Pântecan, doamna Ana Maria Narti a fost o dat` la o
discu]ie... Nu mai [tiu... Dar acest gup este felxibil, cu
geometrie variabil`...

S.C.: Se discut` despre lobby-ul pe care românii din
afara grani]elor trebuie s`-l fac` în favoarea României
pentru ca aceasta s` fie primit` în UE [i NATO.
În]elege]i prin acest lobby ca românii din afara
grani]elor s` devin` ni[te consilieri care, având
cuno[tin]e [i experien]` de munc` c`p`tat` prin studii
[i participare la activit`]i în ]`rile respective, s` le
pun` la dispozi]ia României, primind pentru aceasta o
contravaloare a muncii lor, sau dori]i ca ace[tia s`
fac` o munc` gratuit` pentru ambasad`, pentru statul
român?
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